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گروه گردشــگری - ارائه سیم 
کارتی خاص به گردشــگران خارجی 
جهت دسترســی بهتر به برخی پلتفرم 
هــای خارجی از چنــدی پیش دوباره 
توســط مسئولان مطرح شــد و وزیر 
میــراث فرهنگــی و گردشــگری در 
جدیدترین اظهاراتــش اعلام کرد که 
در کمیسیون های مســئول رسیدگی 
به ایــن موضوعات شــرکت کرده و 
درباره ضــرورت این موضوع توضیح 
داده اســت و فکر می کننــد یک اقناع 
عمومی صورت گرفته است. طی سال 
های گذشــته بحث اختصاص ســیم 
کارت به گردشگران از سوی مسئولان 
مطرح و درباره این نوع از سیم کارتها و 
تفاوتشان با سایر سیم کارت های دیگر 
گفته شــده بود که این سیم کارت به دو 
زبان انگلیسی و عربی اطلاعات مربوط 
به جاذبه های گردشــگری ایران را در 
اختیار اســتفاده کنندگان قرار می دهد، 
به اینترنت دسترســی آسان تری دارد و 
دارای مالتی مدیــا، GPS و با قابلیت 
یک Handbook اســت. اکنون بار 
دیگر این موضوع برای دسترسی بهتر 
و آســان گردشگران به برخی از پلتفرم 

های خارجی به صورت جدی تر مطرح 
شده است؛ اگرچه در ابتدا اعلام شد این 
اقدام در حد پیشــنهاد بوده و درباره آن 
هنوز تصمیم گیری نشده است اما عزت 
الله ضرغامــی- وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی- همچنین 
در ایــن بــاره تاکید کرد گردشــگران 
خارجی باید حداقل خدمات را دریافت 
کنند و بعضی دوستان تحلیل می کنند 
که چرا گردشگر خارجی به ایران نمی 
آید که دلایلی دارد که یکی از مهمترین 
نیازهای آنها اینترنت و ســکوهای بین 
المللی و خارجی است. در نهایت وی 

اعلام کرد که رایزنی های لازم را انجام 
می دهند و بر این باور است که باید سیم 
کارت مناسب برای رفع نیاز گردشگران 
تامین شــود  و این کار استدلال دارد نه 
تنها برای آنها )گردشــگران خارجی( 
بلکه بــرای مجموعه هــای اصلی در 
کشــور که خدمات مسافری می دهند 
باید این ظرفیت برای آنها فراهم شود. 
بنابراین پس از پیشــنهادی که این مقام 
مسئول ارائه کرد، موضوع در کمیته های 
مربوطه که مســئول رسیدگی هستند، 
بررســی شــده و ظاهرا تا حد زیادی 
مورد تصویب قرار گرفته اســت و در 

آن زمــان اظهار امیدواری کرد که نتیجه 
طی روزهای آینده اعلام می شــود. در 
همین رابطه اخیرا وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در یک گفت 
و گوی رادیویی، بیان کرده است که در 
این مورد مــا، معتقدیم که باید حداقل 
خدمات گردشگری به گردشگران داده 
شــود.فقط هم بحث سیم کارت بدون 
فیلتر نیست و به نظر بنده، این موضوع 
جاافتاده و کارشناسان هم پذیرفتند. ما در 
کمیسیون های مسئول رسیدگی به این 
موضوعات نیز شرکت کردیم و توضیح 
دادیــم و فکر می کنم یک اقناع عمومی 
صورت  گرفته است. به گفته او کسانی 
که این خدمات را در داخل کشــور به 
گردشگران خارجی می دهند، تا زمانی 
که ســکوهای داخلی ما عمومیت پیدا 
می کند - کــه ما دعا می کنیم این اتفاق 
بیفتد و وزیر ارتباطات هم در شــورای  
عالی فضای مجــازی گزارش خوبی 
دادند - باید بتوانند این خدمات را ادامه 
دهند؛ چون نباید گردشــگری ما دچار 
مخاطره شود. ضرغامی در آخر گفت ما 
در حال پیگیری هستیم که این کار انجام 

شود و امیدواریم به زودی محقق شود.

گروه گردشــگری -بــه گفته 
وزارت گردشــگری ترکیه،   این کشور 
قصد دارد به یکی از ســه کشــور برتر 
جهان در حوزه گردشگری تبدیل شود.
  »مهمت نوری ارســوی« ـ وزیر 
فرهنــگ و گردشــگری ترکیــه ـ از 
هدف گذاری این کشــور برای تبدیل 
به یکی از ســه کشــور برتر جهان در 

گردشگری خبر داد.
»ارســوی« در جریــان بازدید از 
آنتالیــا گفت: »ما بــرای میزبانی از ۶۰ 
میلیون گردشــگر و کسب ۵۶ میلیارد 
دلار درآمد گردشــگری در سال ۲۰۲۳ 
هدف گــذاری کرده ایــم. هــدف ما 
برای ســال ۲۰۲۸ میــلادی جذب ۹۰ 
میلیون گردشــگر و ۱۰۰ میلیارد دلار 
درآمد اســت.« به گفته وزیر فرهنگ و 
گردشــگری ترکیه،   با در نظر گرفتن 

همه گیری کرونا،   آتش ســوزی های 
جنگلــی،   جنگ روســیه و اوکراین و 
زمین لرزه هــای مرگبار ماه فوریه، پنج 
ســال اخیر برای صنعت گردشگری 

بسیار دشوار بوده است.
»ارســوی«   با بیان این که ترکیه در 

رده بنــدی جهانی ســال ۲۰۲۲ از نظر 
تعــداد گردشــگران ورودی در رتبه 
ســوم قرار گرفت و در مقایسه با سال 
۲۰۱۹ ســه جایگاه صعود کرده است، 
افــزود: »ما با موانعــی مواجه خواهیم 
شــد،   اما قدرتمندتر پیــش خواهیم 

رفت و به اهداف تعیین شده برای سال 
۲۰۲۸ دســت پیدا می کنیم تا به یکی از 
ســه کشور برتر در گردشگری جهانی 

تبدیل شویم.«
ســال گذشــته میلادی،   حدود 
۴۵ میلیون گردشگر خارجی از ترکیه 
بازدید کردند که در مقایسه با آمار سال 
۲۰۲۱ افزایش ۸۰ درصدی داشته است.

بر اســاس جدیدترین اطلاعات 
ارائه شده از سوی صنعت گردشگری،   
بیش از ۹.۳ میلیون گردشــگر خارجی 
در سه ماه نخست امسال از ترکیه بازدید 
کرده اند که در مقایســه بــا همین بازه 
زمانی در ســال گذشته با افزایش ۲۷.۵ 
درصدی همراه بوده است. درآمدهای 
حاصل از گردشــگری نیز در ســه ماه 
نخســت ۲۰۲۳ با افزایش ۳۲ درصدی 

به ۸.۶۹ میلیارد دلار رسیده است.

آخرین خبرها از ارائه سیم کارت به گردشگران خارجی

دورخیز ترکیه برای برتری در جهان

چین و ایران درصدد برگزاری نمایشگاه آثار مرتبط با راه ابریشم

گروه گردشــگری -در نشست 
اعضای هیأت مدیــره انجمن صنفی 
دفاتــر خدمــات مســافرت هوایی و 
جهانگردی با رییس و معاون ســازمان 
هواپیمایی کشور، موضوعات دیگری 
چون اختلاف بین آژانس ها و ایرلاین ها، 
معضل چارترها، آنلاین فروشــی ها و 
سیاست های خرید هواپیما و افزایش 
ناوگان هوایی و نگاه برنامه هفتم توسعه 

به فرودگاه ها به بحث گذاشته شد.
ســفر  بــرای  تقاضــا 
هوایی هشــت برابر بیشــتر از 

هواپیماهاست
این نشســت درحالــی برگزار 
شــد که اظهارات اخیر رییس انجمن 
شــرکت های هواپیمایی ایــران مبنی 
بر این که بــا »ارزان بودن قیمت بلیت 
هواپیما، اتوبوس سوارها هواپیماسوار 
می شوند« واکنش برانگیز شده است. 
از همیــن رو، محمد محمدی بخش ـ 
رییس ســازمان هواپیمایی کشوری ـ 
گفت: چالش نرخ بلیت هواپیما موضوع 
مهمی است. درباره نرخ و قیمت گذاری 
قبلا نظراتمــان را گفته ایم، اما آیا فقط 
قشر مرفه جامعه بلیت می خرد؟ نباید 
این ادبیات شــکل بگیــرد. می بینم که 
خانواده های من و شــما و مردم هستند 
که از پرواز استفاده می کنند. باید کمک 
کنید گفتمان درســت شکل گیرد. اگر 
شاخص های نرخ گذاری را بدانید دیگر 
هر کسی اعتراض نمی کند که یارانه های 
پنهان سوخت می دهیم. او در عین حال 
از افزایش ناوگان هوایی کشور تا ۲۵۰ 

فروند تا پایان سال ۱۴۰۲ خبر داد و افزود:  
در بخش خرید هواپیما اتفاقات خوبی 
افتاده، بخشی از این هواپیماها به کشور 
وارد شــده و بناست تا پایان سال تعداد 
هواپیماها در ناوگان هوایی کشور به ۲۵۰ 
فروند برسد. البته تعدادی از هواپیماها 
زمین گیر هســتند که تعمیر می شوند. 
برنامه داریم در یک مسیر پنج ساله این 
تعداد را به ۵۰۰ فروند برسانیم. رییس 
سازمان هواپیمایی کشــوری در ادامه 
اظهار کرد:  شــاید کمترین دوره ای در 
تاریخ هوانوردی وجود داشــته باشد 
که مفهوم »های سیزن« )فصل رونق( 
و »لوسیزن« )فصل افول( از بین رفته 
باشد؛ آمارها نشان می دهد تقریبا مسیر 
کم درخواست نداریم، ضریب اشغال 
پروازهــا به بالای ۹۵ درصد رســیده 
اســت، این آمار هم نوید و هم هشدار 
اســت؛   چرا که افزایــش ناوگان ریلی 
زمان می برد، هرچند سهل الوصول ترین 
بخش حمل و نقل که می تواند توسعه 

یابد صنعت هوایی است.
محمدی بخــش با اشــاره به ۹۰ 
فرودگاه فعال در کشور، گفت: در برنامه 
هفتم توســعه یک بندی وجود دارد که 
دیگر فرودگاه نسازیم و به سامان دهی، 
توســعه، به ســازی و رفع چالش های 
فرودگاه هــای موجود بپردازیم. رییس 
سازمان هواپیمایی کشور درباره کمبود 
بلیت هواپیما، اظهار کرد: نسبت عرضه 
به تقاضا در ناوگان هوایی، یک به هشت 
اســت. ما در بخش توسعه فرودگاه به 
رشــد قابل ملاحظه ای رسیده ایم، اما 

نســبت عرضه و تقاضا را نتوانســتیم 
متعادل کنیم.البته اینطور نیست که بلیت 
نباشد، فقط در روز گذشته ۶۰ پرواز بین 
تهران مشهد انجام شد، ترافیک هوایی 
واقعا ســنگین اســت و باید مدیریت 
کــرد، یکی از بازیگــران این مدیریت 
هم آژانس ها هســتند که در این سال ها 
کمتر به آن پرداخته شــده است. طبیعتا 
در وضــع موجود، نگرانــی و دغدغه 
سازمان هواپیمایی باید توسعه ناوگان و 
ایمنی آن باشد. سرپا نگه داشتن صنعت 
هوانوردی شوخی نیست، نوسانات ارز 
این صنعت را واقعا اذیت می کند. سال 
۱۴۰۰ واقعا تاریک ترین دوران صنعت 
هوانوردی بود؛ گرانی، تحریم، ماجرای 
هواپیمای اوکراینی، اعتصابات صنفی، 
کرونا، کمبود قطعات و نوســانات ارز. 
درحالی که اکنــون در بخش ناوگان و 
فرودگاه با رشــد قابل توجهی مواجه 
شــده ایم که قابل تقدیر است. درحال 
حاضر یکی از دغدغه های ما این است 
که قطعه هایی که مورد تایید نیست روی 
هواپیما نصب نشــود،  چون معتقدیم 
رابطه معناداری بین ایمنی و آن نسبت 
یک به هشــت عرضه و تقاضا وجود 
دارد. برای همین ما باید به این وظایف 
برســیم و آژانس ها باید تسهیل گری 
کنند و ارتباط ســالم بین مصرف کننده 
و تولیدکننــده را برقــرار کننــد. این 
تنظیم گری را از دســت ندهید، چون 
درحال حاضر دچار چالش شده است.

دعوای حیدری و صفدری در 
سفرهای هوایی

رییس سازمان هواپیمایی کشوری 
سپس از برنامه این سازمان برای کوتاه 
کردن دست شبکه های غیرمجاز عرضه 
بلیــت خبر داد و بیان کرد: این شــکل 
عرضــه، علامت ســوال بزرگی برای 
همه ما شده اســت. بنا داریم آدم های 
غیرمرتبط که پاســخگو نیستند دیگر 
در ایــن صنعــت نباشــند و عرضه را 
ساماندهی کنیم.در ادامه این اظهارات، 
مازیار شــهمیری ـ عضو هیأت مدیره 
انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی 
ـ تشــکیل کمیته مشــترک بین دفاتر 
خدمات مسافرتی و سازمان هواپیمایی 
و همچنین راه اندازی ساختار منسجم 
ارائه محصول را پیشنهاد کرد که رییس 
ســازمان هواپیمایی هم اعلام موافقت 
کرد و در عین حــال به دفاتر خدمات 
مسافرتی ایران توصیه کرد: اگر بخواهید 
با این روش سنتی مدیریت کنید حتما 
از این صنعت خارج می شوید، آیا ایجاد 
یک ســایت توســط آژانس سخت تر 
است یا یک سایت، آژانس داری کند؟ 

ثنایــی ـ عضو دیگر هیأت مدیره 
انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرت 
هوایی و جهانگــردی ـ درباره عرضه 
محدود صندلی هواپیما که به گفته او به 
صنف گردشگری و مردم ضربه بزرگی 
وارد می کند، سخن گفت و اظهار کرد:  
رصد بازار نشــان می دهد مدت زمان 
انتظار یک مســافر بــرای خرید بلیت 

هواپیما به دو تا سه هفته رسیده است.
در ادامه رییس سازمان هواپیمایی 
کشــور، این مشــکل را متوجــه ارائه 
شرکت های هواپیمایی دانست. محمد 
ملکی ـ بــازرس انجمن صنفی دفاتر 
خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی 
ایران ـ نیز نقــدی را به نبود نظارت بر 
شــرکت های هواپیمایــی وارد کرد و 
گفت:  بیش از ۶۰ درصد شــرکت های 
هواپیمایی هم ایرلاین داری می کنند، هم 
آژانس داری و هیچ نظارتی وجود ندارد. 
از طرفی، مردم عادت کرده اند وقتی به 
آژانس و ســایت های فروش مراجعه 
می کنند و می بینند بلیت موجود نیست، 
پای پرواز و یا از رابطه، بلیت خود را تهیه 
می کنند. سپس، محمدی بخش ـ رییس 

ســازمان هواپیمایی کشوری ـ گفت: 
یک "دعوای حیــدری و صفدری" و 
تعــارض و اختلاف بیــن ایرلاین ها و 
آژانس ها درست شده است، همانطور 
که آژانس ها نباید ایرلاین داری کنند، از 
ایرلاین ها هم خواسته ایم آژانس داری 
نکنند. چالش هایی کــه به وجود آمده 
نتیجــه اختلاف نظرهاســت. یک بار 
جلسه مشــترک بگذارید و مشکلات 
را حل کنیــد، وقتی رییس یک آژانس 
نمی توانــد بلیت تهیــه کند حتما یک 
اتفاقی افتاده که باید حل کرد. صیامی، 
یکی دیگر از اعضــای انجمن صنفی 
دفاتر خدمات مسافرتی از ضرر و زیان 
چارترها به سفرهای هوایی گفت و به 
تجربه شــخصی اخیر خود اشاره کرد 
و افزود:  بیش از ۵۷ ســال است که در 
صنعت گردشگری هســتم و در تمام 
این ســال ها با چارتــر مخالف بودم، 
چــون ضرر و زیانی که می زنند آبروی 
همــه ما را می برد؛ حدود دو هفته پیش 
قصد داشتم سفری یک روزه به مشهد 
داشــتم که ناچار شدم یک هفته در این 
شهر بمانم و از طرفی بلیت هواپیمایی 
که پیدا شد دو برابر قیمت فروخته شد. 
چارترکننده هــا بلیت هــا را در اختیار 
گرفته انــد و برای خرید یک بلیت باید 

دو تا سه هفته منتظر ماند.
شاهد زورگویی هستیم

فخــری ـ رییس هیــأت مدیره 
انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی 
استان فارس ـ نیز از گرانی بلیت هواپیما 
گفت و افزود:  قیمت بلیت پرواز تهران 
ـ شیراز به دو میلیون و ۷۰۰ هزار تومان 
رســیده است. مشــکل ما سایت های 
آنلاین فروش نیستند، ما با رانت مشکل 
داریــم. در همین ســایت های فروش 
بلیت تهران ـ شیراز را با یک شب اقامت 
می فروشند، از هتل که خبری نیست، اما 
ایرلاین هایی هم داریم که زمانی بدون 
بخشــنامه پول اضافه از مردم گرفتند، 
ولی حاضر نیســتند آن را برگردانند. ما 
شاهد نوعی زورگویی هستیم. اصلا هم 
نمی خواهیم با ایرلاین ها درگیر شویم؛ 
ما با آن ها دوست هستیم ولی ایرلاین ها 

نمی گذارند این اتفاق رخ دهد.

دعوای حیدری و صفدری در 
سفرهای هوایی

مصطفــی ســروی ـ عضو دیگر 
هیأت مدیــره انجمن صنفــی دفاتر 
خدمات مسافرتی ـ نیز به برخورد اخیر 
سازمان هواپیمایی با سایت های فروش 
آن لاین بلیت هواپیما که گران فروشی 
کرده اند، اشــاره کــرد و افزود:  اتفاقا ما 
هم از دور شــاهد "دعوای حیدری و 
صفــدری" بین ایرلاین ها و ســازمان 
هواپیمایی هستیم؛ چگونه می شود یک 
روز یک شرکت را با عنوان گران فروشی 
تعلیق می کنید و به فاصله چند روز آن 
را رفع تعلیق می کنیــد!؟ اصلا معلوم 
نشــد مشکل چه بود، آیا این یک رفتار 

تبلیغاتی بود؟
شــرکت های هواپیمایی به 

کرات تخلف کرده اند
حرمت الله رفیعی ـ رییس هیأت 
مدیره انجمن صنفــی دفاتر خدمات 
مســافرت هوایــی و جهانگردی  ـ نیز 
انتقادهایــی را متوجه شــرکت های 

هواپیمایی و سازمان هواپیمایی کشوری 
دانست و گفت: ارتباطات آژانس های 
مسافرتی با ســازمان هواپیمایی که به 
مجــوز آن می بالیــم در حداقل ترین 
سطح ممکن قرار دارد. درباره "دعوای 
حیــدری و صفدری" نیــز باید گفت 
ایرلاین ها خود را تافته جدا بافته می دانند 
و هیچ وقت حاضر نشده اند برای حل 
مشــکلات با آژانس هــا دور یک میز 
بنشینند. آن ها برای ما حق تعیین می کنند 
که از کجا بلیت بخریم و دسترسی های 
آژانس ها را محدود می کنند، درحالی که 
اصلا حق ندارند این کار را انجام دهند. 
شرکت های هواپیمایی تافته جدابافته 
نیســتند. دوتا مصاحبه انجــام دادند و 
ســطح ادبیاتشان را با مردم نشان دادند. 
آن ها به کرات تخلف مرتکب شده اند، 
درحالی که می دانید برابر قوانین اگر یک 
دفتر خدمات مسافرت هوایی تخلفی 
مرتکب شــود ایرلاین باید بلافاصله 
دسترســی آژانس را قطع کند، اما چرا 
این اتفاق نمی افتد، چون احیانا دســت 

ایرلاین با آن آژانس که گران فروشــی 
می کند، در یک کاســه اســت. رییس 
هیأت مدیــره انجمن صنفــی دفاتر 
خدمات مسافرتی با اشاره به بحث هایی 
که درباره گران فروشــی بلیت هواپیما 
شد، اظهار کرد: سازمان هواپیمایی نباید 
پشت چند نفر که به ساحت این صنعت 
خدشــه وارد می کنند، پنهان شود. سال 
گذشته )شرکت های هواپیمایی( گفتند 
برای اتباع خارجــی به نرخ ارز، بلیت 
بفروشید، مگر ما چقدر مسافر خارجی 
داشتیم، اســناد و مدارک بسیاری دارم 
که در دوره ای به مســافر ایرانی، بلیت 
با نرخ مســافر خارجی فروخته شــده 
اســت.رفیعی سپس گفت: تا زمانی که 
سازمان هواپیمایی، آژانس ها را در حد 
یک بلیت فروش فرض کند، هیچ چیز 
درســت نمی شــود.  دفاتــر خدمات 
مسافرتی مغز متفکر صنعت هوانوردی 
هستند، آن ها می توانند با توجه به ذائقه 
مسافر پروازها را متعادل کنند و مسافر 

آنتالیا را به چابهار ببرند.

گروه گردشگری - مدیر مرکز 
باستان شناسی جاده ابریشم دانشگاه 
شمال غربی چین و نماینده دانشگاه 
تهران در پروژه راه ابریشــم بر لزوم 
برگــزاری نمایشــگاه و مطالعات 
 آثــار مرتبط بــاراه ابریشــم تاکید 

کردند.
وانــگ جیانشــین )مدیر مرکز 
باستان شناسی جاده ابریشم دانشگاه 
شــمال غربی چین( و حسن فاضلی 
نشــلی )نماینده دانشــگاه تهران در 
پروژه راه ابریشم( با جبرئیل نوکنده 

)رئیس کل مــوزه ملی ایران( دیدار 
کردند.

در این دیدار طرفین با اشــاره 
بر ســابقه همکاری های مشــترک 
فرهنگــی دو کشــور در زمینه موزه 
و باستان شناســی، ضمن برشمردن 

ظرفیت های موجــود خصوصا در 
زمینه مطالعات راه باســتانی ابریشم 
ابــراز امیدواری کردنــد موزه ملی 
ایران و دانشگاه شمال غربی چین در 
آینده بتوانند فعالیت های مشترکی از 
جمله برگزاری نمایشگاه و مطالعات 

آثار مرتبط با این راه باستانی را انجام 
دهند. 

در این دیدار باستان شناســان 
چن دنگ و هویکیو شائو از دانشگاه 
شمال غربی چین و فریدون بیگلری، 
معاون امور فرهنگی موزه ملی ایران 

حضور داشتند. 
هیــات چینــی بــا همراهی و 
راهنمایی حســن فاضلی، فریدون 
بیگلری، یوسف حسن زاده و فیروزه 
 ســپیدنامه از موزه ملّی ایران بازدید 

کردند.

انتقادهای آژانس دارها و اظهارات رییس سازمان هواپیمایی؛

اختلاف ها درباره
 سفرهای هوایی ادامه دارد
در نشست انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی ایران با رییس سازمان هواپیمایی کشور

 از "دعوای حیدری و صفدری" در سفرهای هوایی سخن گفته شد. همچنین مسائلی مثل گرانی و کمبود بلیت هواپیما و مدت 
زمان انتظار طولانی برای خرید بلیت مطرح شد.

ســازمان هواپیمایی نباید پشــت چند نفر که به ساحت این صنعت خدشه وارد می کنند، 
پنهان شــود. سال گذشــته )شــرکت های هواپیمایی( گفتند برای اتباع خارجی به نرخ 
ارز، بلیت بفروشــید، مگر ما چقدر مســافر خارجی داشــتیم، اســناد و مدارک بسیاری 
دارم که در دوره ای به مســافر ایرانی، بلیت با نرخ مســافر خارجی فروخته شده است.
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